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گردشگری خلاق و معرفی نوآورانه
طی ســال های اخیر توجه شــهروندان به 
گردشگری و گذران اوقات فراغت با خانواده 
و اطرافیان بیشــتر از گذشــته شده است و 
گذران اوقات فراغت، تنها حول محور ســفر 
شهربه شهر یا کشوربه کشــور نمی چرخد و 
می تواند به سفر درون شــهری یک روزه و چندساعته نیز خلاصه 
شــود. بنابراین تنوع در انواع گردشــگری موجب شــده تا رقابت 
در کســب وکارهای گردشگری در مسیر توســعه روزافزون باشد 
و فعالان این حوزه در تلاش هســتند  تا مخاطب های بیشــتری را 
به ســمت جاذبه های گردشــگری خود جذب کنند. در اینجاست 
که روابط عمومــی می تواند به عنوان یک حــوزه قدرتمند در جذب 
گردشگر و معرفی جاذبه های گردشگری اثرگذار باشد و توانایی خود 
را آنطور که باید به معرض نمایش بگذارد و در رقابت موجود در این 
زمینه موفق عمل کند. روابط عمومی یک رابط قوی، منسجم و پایدار 
محسوب می شود که می تواند بین شــهروندان و محل ارائه خدمات 
ازجمله خدمات گردشگری پیوند مناســب ایجاد کند. از این رو نیز 
در یک تعریف کلی آمده اســت؛ روابط عمومی)PR( به مجموعه ای 
از تکنیک ها گفته می شود که بر نحوه ارائه اطلاعات درباره یک فرد 
یا شــرکت به مردم و به ویژه رســانه ها متمرکز است و اهداف اصلی 
روابط عمومی انتشار اخبار و رویدادهای مهم، حفظ تصویر برند و ایجاد 
نگرش مثبت درباره آن کسب وکار اســت. با توجه به همین تعریف 
کلی متوجه خواهید شد که روابط عمومی در کسب وکار گردشگری 
و ایجاد یک درآمد پایدار تا چه میــزان تأثیرگذار خواهد بود. در این 
بین، با توجه به توسعه کسب وکارهای اینترنتی از یکسو و گسترش 
فضاهای مجازی و اجتماعی از سوی دیگر، بهره گیری روابط عمومی ها 
از روش های نوآورانه برای معرفی یا ایجاد ظرفیت های گردشــگری 
خلاق، اهمیت فراوانی دارد. تحقیقات نشــان داده است گردشگری 
یکی از ارکان مهم اقتصادی در بسیاری از شهرهاست که نقش عمده ای 
در ایجاد درآمدهای پایدار، اشتغال، حفاظت از زیرساخت ها و افزایش 
کیفیت خدمات عمومی شــهری ایفا می کند. از این رو موجب تحرک 
اقتصاد شهری و حرکت صحیح آن در مسیر توسعه پایدار نیز می شود. 
نتایج این تحقیقات می گوید کسب وکارهایی که بر مبنای گردشگری 
هستند با کمک روابط عمومی می توانند برای حضور مداوم و مستمر 
گام های قابل قبولی بردارند تا به اهداف درآمدی خود برســند. همین 
مهم، کاری می کند تا مخاطبانِ هدف، ترغیب به بهره مندی از خدمات 
گردشگری شــوند. چون فرای تبلیغات تجاری، روابط عمومی با ارائه 
اطلاعات دقیق و درست و انتشار اطلاعات کلیدی در رسانه ها و فضای 
مجازی می تواند به خوبی با مخاطبان ارتباط برقرار کرده و آنها را متقاعد به 
انتخاب آن مقصد گردشگری کند. توانایی اي که از یک سو هزینه کمتری 
نسبت به تبلیغات تجاری داشته و از سوی دیگر می تواند تأثیرگذاری 

چندبرابری در مقایسه با تبلیغات شعاری و تجاری داشته باشد.
بر همین اســاس نیز منطقــه فرهنگی و گردشــگری عباس آباد با 
۵۶۰هکتار وســعت در قلب پایتخت به عنوان نگین سبز پایتخت و 
عضویت در سازمان جهانی گردشگری)UNWTO( توانسته است 
در زمینه توســعه گردشــگری تهران، نقش اثرگذاری داشته باشد 
به طوری که مقاصد گردشگری این مجموعه همچون »پل طبیعت«، 
بوستان »آب وآتش«، آسمان نمای »گنبد مینا«، بوستان »طالقانی«، 
دریاچه »نوروز« و دریاچه »هنر«، »باغ هنر«، »باغ کتاب«، »باغ موزه 
دفاع مقدس« و... توانســته است در جذب گردشــگر چه گردشگر 
تهرانی و چه گردشگران غیرتهرانی و حتی خارجی مؤثر واقع شود. 
لذا در سال های اخیر بسیاری معتقد هستند تهران می تواند به عنوان 
یک مقصد گردشگری شناخته شود و تنها محل گذر برای رفتن به 
شهرهای کلاسیک گردشگری مانند اصفهان، شیراز، تبریز و... نیست. 
روابط عمومی منطقه فرهنگی و گردشگری عباس آباد نیز در راستای 
معرفی این مجموعه و فعالیت های گردشگری و فرهنگی که در آن 
در حال انجام است تلاش های بسیار کرده و همچنان رسالت خود را 
در این زمینه پیش می برد و امید است بتواند در این مسیر گام های 
صحیحی بردارد و مخاطبان بیشــتری را نسبت به گذشته به سمت 
خدمات گردشگری این مجموعه ســوق دهد. به ویژه که هم اکنون 
توجه به گردشــگری خلاق و تبدیل منطقه فرهنگی و گردشگری 
عباس آباد به یک اکوپارک شــهری می تواند ما را برای رســیدن به 

اهداف بلندمدت در حوزه گردشگری نزدیک و نزدیک تر سازد.
*مدیر ارتباطات و امور بین الملل منطقه فرهنگی و 
گردشگری عباس آباد

محمدرضا پارسیان*دیپلماسینقل قول

سرمایه گذاری در ذخیره گاه 
تنفسی تهران

اراضی عباس آباد حدود 560هکتار وسعت دارد که 68هکتار 
آن تبدیل به مجموعه فرهنگی تفریحی عباس آباد شده است 
که باتوجه  به پهنه های مختلف فرهنگی، تفریحی، سرگرمی، 
علمی و... از آن با عنوان یک بســته کامل گردشگری یاد 
می شــود. آنطور که آرش ظفری، معاون ســرمایه گذاری 
منطقه فرهنگی و گردشــگری عباس آبــاد عنوان کرده: 
»سرمایه گذاری در این مجموعه مورد اقبال بوده و کارهای 
خوبی در این حوزه انجام شده است.« ظفری در گفت وگو با 
همشهری توضیحات بیشتری در این مورد داده است که در 

ادامه می خوانید.

چرا اراضی عباس آباد، فرصت مناســبی برای 
سرمایه گذاری محسوب می شود؟

این موضوع چنــد دلیل دارد. موقعیــت جغرافیایی )اراضی در 
بهترین نقطه شهر قرار گرفته و دسترسی به آن از شمال، جنوب، 
شرق و غرب امکان پذیر است.(، پهنه بندی های انجام شده )در 
این مجموعه خدمات متنوعی مثل فرهنگی، هنری، آموزشی 
و... پیش بینی شده است( و وجود بوستان های متعدد )آب وآتش، 
نوروز، طالقانی، باغ هنر، بــاغ غذا، باغ مــوزه دفاع مقدس، باغ 
کتاب، فلسفه و جست وجو( همین تنوع در خدمات سبب شده 
تا سرمایه گذاران حق انتخاب داشته باشــند و متناسب با نوع 

کارکردها و خدمات، اقدام به سرمایه گذاری کنند.
 درخصوص ســرمایه گذاری اقیانوس پارک هم 

توضیح می دهید؟
این پروژه در راستای تکمیل و توسعه خدمات رفاهی، فرهنگی و... 
مجموعه اراضی عباس آباد اجرایی و امروز با حضور شهردار تهران 
افتتاح می شود و می تواند ســبب رونق گردشگری تهران شود. 
سرمایه گذار این پروژه مشارکت فعالی با شهرداری تهران دارد و 
اقیانوس پارک، یازدهمین پروژه ای است که او )سرمایه گذار( در 

حوزه گردشگری سرمایه گذاری می کند.
 طرح های دیگــری در مجموعــه دارید که با 

مشارکت سرمایه گذاران اجرایی شوند؟
بله. 2مجتمع تفریحی و تجاری با کاربری های آموزشی و فرهنگی 
در دستور کار قرار دارند که امیدواریم تا پایان سال افتتاح شوند.

 سرمایه گذاری در این مجموعه با چه شرایطی 
صورت می گیرد؟

تمام سرمایه گذاران از طریق مزایده تعیین می شوند. نکته مهم 
دیگر این اســت که طرح های ارائه شده باید جذاب و خلاق و در 
راستای تکمیل زنجیره خدمات و توسعه گردشگری مجموعه 
باشند.  در این مجموعه محدودیتی برای سرمایه گذاری وجود 
ندارد و بهترین فرصــت برای این کار فراهم اســت و هنوز هم 
می توان از این ظرفیت برای سرمایه گذاری های جدید و فاخر در 

شهر تهران استفاده کرد.

رونق عباس آباد مثل استادیوم974
 مهرداد مال عزیزی، معمار و طراح بوستان آب و آتش: باید به فکر آزاد نگه داشتن فضای عمومی باشیم

2سال ونیم بحران کرونا فضا های گردشگری را به 
شــکل تعطیل و نیمه تعطیل درآورد و بازگشایی 
دوباره آنها که از چند ماه پیش آغاز شده است نیاز 
به طرح های جدیدی دارد که توجه شهروندان را 
جلب کند. پروژه اقیانوس پارک تلاشی برای جذب 
دوباره شهروندان به این نقطه از شهر است تا با جذب 
سرمایه ، نیاز های تفریحی اهالی تهران را هم تامین 
کند. مهرداد مال عزیزی در گفت وگو با همشهری 
تأکید می کند که با توجه به تراکم مسکونی شهر 
تهران و کمبود سرانه های آن، هر تغییری در فضا های 
گردشگری باید با پرهیز از توده گذاری و ساخت وساز 
ثابت انجام شود تا شهروندان همچنان جایی برای 
گذراندن اوقات فراغت به دور از انبوه ساختمان های 

شهر داشته باشند.

آیا بــا وجود وقفــه کرونــا، باز هم 
ســرمایه گذاران به حوزه گردشگری  توجه نشان 

می دهند؟
ابتدا درباره کرونا باید گفــت که این موضوعی جهانی 
و یک پدیده محیط زیســتی بود که به بشریت نشان 
داد هر تخلفی که انســان روی کره زمین انجام دهد از 
سوی طبیعت پاسخ داده می شود؛  درباره پروژه اراضی 
عباس آباد که در سال های 87-8۶ آن را طراحی کردیم 
و ساختیم، رویکرد اصلی این بود که به ازای هر کسی که 
در این شهر زندگی می کند 1۰ تا 1۵مترمربع فضا برای 
تامین روحیات، خلقیات و فرهنگ محاسبه کنیم؛ همان 
چیزی که اصطلاحا ســرانه های اوقات فراغت نامیده 
می شود و باید به میزان استاندارد باشد تا هرکس بتواند 
اعصاب و روان خود را پس از درگیری های شهری تلطیف 
کند. نیاز به این استاندارد باعث شد که بخش هایی به نام 
پل طبیعت و پارک آب و آتش و... از راه آزاد کردن فضا 

ساخته شوند.
چرا پایتخت تا این حد نیاز به فضای باز 

مانند بوستان و میدانگاه دارد؟
شهر تهران ســخت افزاری اســت؛ نه نرم افزاری. این 
موضوع را می توان به دیگر شهر های کشور هم تسری 
داد. مدیرانی کــه در 4دهه پیش این شــهر ها را اداره 
می کردند بیشــتر »توده گذاری« کرده انــد؛ نه اینکه 
آزاد سازی  کنند. در دوطرف خیابان هایی که فقط ۶متر 

عرض دارند، ساختمان های ۶طبقه و برج  ساخته شده 
است. از حریم تهران هم نگذشــته اند؛ شهر از شرق و 
غرب توسعه پیدا کرد؛ درحالی که تهران دیگر ظرفیت 

توده گذاری ندارد.
 آیا پروژه هایی ماننــد اقیانوس پارک 
می تواند در رونق دوباره اراضی عباس آباد تأثیر گذار 

باشد؟
اراضی عباس آباد ۶۰۰هکتار ظرفیت برای آزاد سازی  
در وسط شهر تهران است که نباید در آن ساختمان 
بسازیم؛ حتی تیر چراغ برق هم نگذاریم. در پروژه ای 
که مهندسان مشاور چغازنبیل در اراضی عباس آباد 
طراحی کردند، حتی پایه چراغ برق هم وجود نداشت 
و روشنایی باید به شکل دیگری تامین می شد. به این 
دلیل کــه در دامنه دید مردم چراغ هــا هم به عنوان 
یک مانع فیزیکی وجود نداشته باشند. اگر بخواهیم 
اقیانوس پارک در اراضی عباس آباد بسازیم باید بدانیم 
که این منطقه ظرفیت هیچ بارگذاری ای ندارد که گویا 

همین ملاحظه مورد توجه بوده اســت. در اراضی 
عباس آباد نیم درصد تراکم دیده شده است. مدیری 

موفق است که بتواند ساختمان ها را به پارک 
و پاتوق و مجموعه عمومی تبدیل کند. 

درواقع هنر مدیریت این است؛ چه 
تهران باشد، چه مشهد، اهواز، 

تبریز یا شهر های دیگر. اما 
توده گذاری را هرکسی 

می تواند انجام دهد؛ به دلیل اینکه رانت اقتصادی دارد، 
اما آزاد ســازی  یک هنر مدیریت شهری است؛ اینکه 
مدیری بتواند بگوید چه پادگان هایی را از شهر به بیرون 
انتقال داده و فضای آن را تبدیل به پارک کرده است. 
موردی که شهرداری فعلی برای پادگان جی اکنون 
جدیت به خرج می دهد؛ با وجود اینکه مصوبه هیأت 
دولت، این پادگان ها را هنوز بعد از حدود 2۰سال از 
شهر خارج نکرده اند. اگر پادگان۰۶ را از تهران بیرون 
ببرند، نزدیک 7۰هکتار به فضای باز شــهری اضافه 
می شود. اگر شهرداری توانست این کار را انجام دهد و 

فضایی را آزاد کند، من به آن شهردار موفق می گویم.
  از ســازه های موقــت می تــوان

استفاده کرد؟
اتفاقا در اراضی عباس آباد باید همه سازه ها پیچ و مهره ای 
باشند که بتوان محل آنها را تغییر داد. قبلا سیرک های 
چادری بهترین نوع توسعه پایدار شهری بودند؛ زیرا از 
شهری به شهر دیگری می رفتند و نمایش خود 
را در یک زمین خالی اجرا می کردند. عده ای 
به اشــکال مختلف از اجرای این نمایش 
منتفع می شدند. بعد از پایان کار هم اراضی 

دوباره آزاد می شد.
امــروزه پروژه های موقــت پیچ و 
مهره ای بهترین سازه ها در زمینه 
گــذران فضــای اوقات فراغت 
هستند. در دنیا الان هتل موقت 

در ساحل دریا می سازند و بعد از پایان فصل گردشگری 
هتل جابه جا می شــود که به صورت یک توده گذاری 

بزرگ مردم را آزار ندهد.
استادیوم 974 جام جهانی قطر هم با کانتینر ساخته 
شــده بود که بعد از پایان بازی ها جمع آوری شد. الان 
هم در بوستان آب و آتش با استفاده از این سازه ها یک 
روز بازار خوداشتغالی، یک بار مسابقه ورزشی، یک بار 
برنامه بانوان سرپرست خانوار و... به اجرا درمی آید و بعد 

تغییر می کند.
 آیا بدون ساخت وســاز هم می توان 

سرمایه گذار جلب کرد؟
در زمینه پروژه های آزاد  سازی سرمایه گذارانی وجود 
دارند که می دانند ســود فقط در ساختمان ســازی  
نیست. ساختمان به همان اندازه که سرمایه را مصرف 
می کند، به همان اندازه هم ســود می دهد. وقتی در 
پروژه آزاد سازی  مجبور به صرف سرمایه زیادی نباشد 
و در مقابل، سود وجود داشته باشد، توجه آنها را جلب 
می کند. این بهانه است که سرمایه وجود ندارد. کشور 
ایران آنقدر جای کار دارد که بتوان باز هم در بخش های 
مختلف آن ســرمایه گذاری کرد. آنقدر ســرمایه در 
بانک ها و بازار های کاذب خودرو و... سرگردان شده اند 
که مشارکت در پروژه های عمومی برای آنها جذابیت 
دارد. سرمایه ترسوست، ولی اگر جایی ببیند که خطر 
وجود ندارد و امکان کار خداپســندانه هم وجود دارد، 

وارد آن می شود.

محمد سرابیگزارش
روزنامه نگار


